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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

1.  Åben spørgetid (2021-0139736)

Under dette punkt har tilhørerne mulighed for at komme med forslag og stille spørgsmål til
lokaludvalget. Der er afsat op til en halv time til spørgetiden. Når der ikke er flere spørgsmål,
begynder lokaludvalgets ordinære møde.

Beslutning
Intet.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

2.  Referat og godkendelse af dagsordenen (2021-0139739)

Christianshavns Lokaludvalg skal drøfte referatet af det seneste lokaludvalgsmøde og godkende
dagsordenen for det aktuelle lokaludvalgsmøde.

Indstilling

Formanden indstiller,

1. at Christianshavns Lokaludvalg drøfter referatet af lokaludvalgsmødet den 28. april 2021.
2. at Christianshavns Lokaludvalg godkender dagsordenen for det aktuelle møde.

Problemstilling

Lokaludvalget skal drøfte referatet af lokaludvalgsmødet den 28. april 2021. Endvidere skal
lokaludvalget godkende dagsordenen for det aktuelle møde.

Løsning

Referater

Referatet drøftes. Eventuelle rettelser noteres.

Dagsorden

Dagsordenen godkendes, og inhabilitet i sagerne på dagsordenen bliver afklaret.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Intet.

Beslutning

1. Lokaludvalget havde ingen bemærkninger til referatet af lokaludvalgsmødet den 28. april 2021.
2. Lokaludvalget godkendte dagsordenen for det aktuelle møde.
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3. I fortsættelse af behandlingen af dagsordenens punkt 2 "Referat og godkendelse af dagsordenen"
godkendte lokaludvalget indstillingerne i følgende sager:
11. Skilt til minde om Danmarks første sandkasselegeplads
12. Henvendelser til lokaludvalget, maj 2021
13. Status på lokaludvalgets 2021-pulje, maj 2021.

Bilag
1. Referat af mødet i Christianshavns Lokaludvalg den 28. april 2021 (ikke på papir)

Side 4

\Attachments\28089600-40843658-1.pdf


CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

3.  Teknisk gennemgang af mobilitetsanalyserne (2021-0113342)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage et mundtligt oplæg fra Teknik- og Miljøforvaltningen om
mobilitetsanalyserne til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager et mundtligt oplæg fra Teknik- og Miljøforvaltningen om
mobilitetsanalyserne til efterretning. 

Problemstilling

Mobilitetsanalyserne

Som politisk besluttet med Budget 2020 har Økonomiforvaltningen og Teknik- og Miljøforvaltningen
udarbejdet analysen "En grøn omstilling af trafikken" og analysen "Reduktion af biltrafik og tung trafik i
Indre By og brokvartererne". De to analyser, som samlet benævnes mobilitetsanalyserne, foreligger nu.

Det politisk besluttede formål med analyserne har været at beskrive og beregne, hvilke tiltag der kan
reducere CO2-udledningen fra vejtrafikken i København med henholdsvis 50.000, 75.000, 100.000 og

175.000 ton CO2 i 2025 samt at beskrive og beregne, hvordan biltrafikken og den tunge trafik i Indre By

og brokvartererne kan reduceres. I denne sammenhæng er Christianshavn en del af Indre By.

Analyserne er udført af eksterne rådgivere. Rådgivernes analyseresultater ses i bilaget.

Lokaludvalget blev med mail den 19. april 2021 orienteret om mobilitetsanalyserne og om muligheden
for at få en teknisk gennemgang af dem.

Medlemsforslag fra Jens Eskildsen

"Det fremgår af sidste afsnit i brevet: I er meget velkomne til at kontakte os, hvis I skulle have
spørgsmål til analyseresultaterne eller ønsker en ”teknisk gennemgang” af disse.

Jer foreslår herved, at vi får en ”teknisk gennemgang” på CLU-mødet næste onsdag. Mulighederne i
mobilitetsanalyserne passer i øvrigt meget fint ind i vores tilkendegivelse den 4.3.2021 om
Torvegade-analysen."

Løsning
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I mødet den 28. april 2021 vil forvaltningen holde et mundtligt oplæg om mobilitetsanalyserne. Der
afsættes 45 minutter til oplægget samt spørgsmål/svar.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Mobilitetsanalyserne er på dagsordenen for Teknik- og Miljøudvalgets møde den 26. april 2021.
Herefter skal de behandles af Økonomiudvalget og Borgerrepræsentationen.

 

I perioden 19. april til 7. maj 2021 tilbydes de politiske partier i Borgerrepræsentationen en teknisk
gennemgang af analyseresultaterne. I denne periode vil det ligeledes være muligt for partierne at
stille spørgsmål til resultaterne af de to analyser. På baggrund heraf vil Teknik- og Miljøforvaltningen
og Økonomiforvaltningen udarbejde en samlet oversigt over spørgsmål/svar.

Teknik- og Miljøudvalget og Økonomiudvalget vil få forelagt oversigten til orientering, forud for
behandlingen af "Tillæg til "KBH 2025 Klimaplanen - Roadmap 2021-2025"", der forventes forelagt
Teknik- og Miljøudvalget i juni og Økonomiudvalget og Borgerrepræsentationen i august 2021. 
Link til "KBH 2025 Klimaplanen - Roadmap 2021-2025": 
https://kk.sites.itera.dk/apps/kk_pub2/index.asp?mode=detalje&id=2061

 Med "Tillæg til "KBH 2025 Klimaplanen - Roadmap 2021-2025"" skal det i forhold til
mobilitetssporet besluttes, hvor stor en andel vejtrafikken skal bidrage med i forhold til at nå målet om
CO2-neutralitet i 2025, mens den konkrete udmøntning og finansiering heraf henvises til

forhandlingerne om budget 2022.

 

Beslutning om og afsættelse af midler til igangsætning af konkrete initiativer i forhold til at reducere
CO2-udledningen fra vejtrafikken vil kunne træffes i forbindelse med kommende budgetforhandlinger.

Beslutning om og afsætning af midler til igangsætning af konkrete initiativer til at reducere biltrafik og
tung trafik i Indre By og brokvartererne vil ligeledes kunne træffes i forbindelse med kommende
budgetforhandlinger.

Beslutning

1. Lokaludvalget tog et mundtligt oplæg fra Teknik- og Miljøforvaltningen om mobilitetsanalyserne
til efterretning. 

Bilag
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1. Præsentation af Mobilitetsanalyserne (ikke på papir)
2. Tung trafik-analysen (ikke på papir)
3. Grøn omstilling-analysen (ikke på papir)
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

4.  Torvegade (2021-0138937)

Christianshavns Lokaludvalg skal beslutte hvilke bemærkninger om en opdateret version af
Torvegade-analysen, det skal sende til Teknik- og Miljøforvaltningen og Teknik- og Miljøudvalget.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager en mundtlig orientering fra lokaludvalgets følgegruppe
vedr. Torvegade om status på Torvegade-analysen til efterretning.

2. at Christianshavns Lokaludvalg bemyndiger formanden til at sende de bemærkninger, som
lokaludvalget måtte have til Torvegade-analysen, til Teknik- og Miljøforvaltningen og Teknik- og
Miljøudvalget.

3. at Christianshavns Lokaludvalg bemyndiger lokaludvalgets følgegruppe vedr. Torvegade til at
søge foretræde for Teknik- og Miljøudvalget den 7. juni 2021 med henblik på at orientere
Teknik- og Miljøudvalget om lokaludvalgets ønsker til Torvegade.

Problemstilling

Teknik- og Miljøforvaltningen har sendt en opdateret version af Torvegade-analysen til lokaludvalgets
følgegruppe vedr. Torvegade. Materialet er fortroligt, indtil dagsordenen for Teknik- og Miljøudvalgets
møde den 7. juni 2021, hvor sagen skal behandles, offentliggøres. Det sker formentlig den 31. maj
2021.

 

Løsning

Lokaludvalgets følgegruppe vedr. Torvegade, der består af lokaludvalgsmedlemmerne Jane
Lytthans, Kirsten V. Andersen, Jens Eskildsen, Asbjørn Kaasgaard og Poul Cohrt, orienterer
mundtligt om status på Torvegade-analysen samt om hvad de anbefaler, at lokaludvalget skal skrive
til Teknik- og Miljøforvaltningen og Teknik- og Miljøudvalget om Torvegades fremtid.

Formanden foreslår, at lokaludvalget beslutter bemærkninger til Torvegade-analysen og bemyndiger
ham til sammen med de øvrige medlemmer af følgegruppen at sammenfatte bemærkningerne til et
brev til Teknik- og Miljøforvaltningen og Teknik- og Miljøudvalget.
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Økonomi

Intet.

Videre proces

Torvegade-analysen forventes at komme dagsordenen for Teknik- og Miljøudvalgets dagsorden den
7. juni 2021. Lokaludvalgets følgegruppe vedr. Torvegade har foretræde for Teknik- og
Miljøudvalget med henblik på at orientere Teknik- og Miljøudvalget om lokaludvalgets ønsker til
Torvegade.

I lokaludvalgets møde den 24. juni 2021 orienterer følgegruppen lokaludvalget om status på sagen.

Beslutning
Sagen blev behandlet for lukkede døre.

 

1. Lokaludvalget tog en mundtlig orientering fra Jens Eskildsen om status på Torvegade-analysen
til efterretning.

2. Om bemærkninger til Torvegade-analysen, som sendes til Teknik- og Miljøforvaltningen og
Teknik- og Miljøudvalget:

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Jens Eskildsen om, at lokaludvalget beder om, at man går
videre med løsningsforslag 2, idet lokaludvalget har følgende bemærkninger:

• Forslaget vil sikre markante forbedringer for cyklisterne på Torvegade
• Antallet af biler i Torvegade og i Prinsessegade Nord reduceres betragteligt, da det ikke

længere vil være muligt at benytte Torvegade som gennemkørselsvej
• Lokaludvalget er opmærksom på, at løsningsforslag 2 vil medføre, at megen af den

nuværende og gennemkørende trafik i stedet skal benytte Langebro og andre veje. Det
gælder også for christianshavnere, der i dag kan køre via Torvegade til henholdsvis Indre
By og Amager.

• Der er flere muligheder for at begrænse biltrafikken i København, herunder samkørsel,
miljøzoner, trængselsafgift, trafik-øer, tvangsruter for tung forurenende transport, nedsat
hastighed, udbygning af kollektiv trafik, delebiler, bedre cykelstier og bedre forhold for
fodgængere.

• Valget mellem løsningsforslag 1 og løsningsforslag 2 drejer sig overordnet om, hvorvidt
hensynet til bilerne eller hensynet til de omkring 4.500 beboere langs og bag Torvegade
vejer tungest.

• Langebrogade skal ikke åbnes for gennemkørende trafik. Lokaludvalget er derfor meget
uenig i, at følgende fortsat fremgår af løsningsforslag 1: ”Det kan besluttes efterfølgende
at åbne for gennemkørende trafik på Langebrogade, hvis det vurderes at skabe en bedre
afvikling af den lokale trafik”.
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• Lokaludvalget mangler konsekvensvurderinger af de foreslåede trafikale ændringer i
løsningsforslag 1 ved

• Lukning af Overgaden oven Vandet på stækningen mellem Mikkel Vibes Gade og
Torvegade

• Lukning af Prinsessegade Syd
• Lukning af Dronningensgade Syd
• Ensretning af Wildersgade Nord og Overgaden oven Vandet Nord ved

tilslutningerne til Torvegade
• Trafikale ændringer i nærområdet omkring Christians Kirke, idet der i området findes

tre private parkeringskældre, erhvervsejendomme og restaurationer med
vareleveringer mm. samt retslokaler i Nicolai Eigtveds Gade

• Lokaludvalget mangler en konsekvensvurdering af løsningsforslag 2 ved Prinsessegade
Nord, der vil medføre, at Prinsessegade i retningen mod Refshaleøen får markant mindre
trafikbelastning med mindskelse af støj- og luftforureningen samt forbedrede forhold for
den kollektive trafik i gaden til følge.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Frode Neergaard og Jette Philipsen om, at lokaludvalget
tilkendegiver, at det finder det uforståeligt, at analysematerialet skal holdes fortroligt, indtil
dagsordenen for mødet i Teknik- og Miljøudvalget, hvor sagen behandles, offentliggøres.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Sven Erik Brockdorff om, at der for begge løsningsforslag
bør undersøges, hvordan genvejskørsel i de små gader på Christianshavn hindres. 

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Erik Rasmussen om, at uanset hvilket løsningsforslag, man
går videre med, bør det undersøges,

• hvordan Christianshavn kan indrettes som én eller to trafikøer jf. mobilitetsanalyserne
• hvordan der kan etableres tvangsruter for tung trafik uden om Christianshavn
• hvordan varelevering til erhverv på Christianshavn kan ske i mindre køretøjer.

Lokaludvalget tiltrådte et forslag fra Jane Lytthans om, at lokaludvalget foreslår, at fortovene i
Torvegade udvides, så tilgængeligheden bliver bedre.

Lokaludvalget bemyndigede formanden til at sende et brev til Teknik- og Miljøforvaltningen og
Teknik- og Miljøudvalget om Torvegade-analysen, baseret på ovenstående bemærkninger.

 

3. Lokaludvalget bemyndigede lokaludvalgets følgegruppe vedr. Torvegade til at søge
foretræde for Teknik- og Miljøudvalget den 7. juni 2021 med henblik på at orientere Teknik- og
Miljøudvalget om lokaludvalgets ønsker til Torvegade. 

 

Protokolbemærkning fra Frode Neergaard, som gengives i brevet om Torvegade-analysen til
Teknik- og Miljøforvaltningen og Teknik- og Miljøudvalget:
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"MOEs foranalyse om Øget cykelkapacitet på Torvegade indeholder nyttige analyser af
trafikforholdene omkring Torvegade, herunder en kortlægning af de eksisterende trafikforhold
samt to løsningsprincipper og fem løsningsforslag med sigte på at forbedre cykelkapaciteten på
Torvegade.

Både løsningsprincip 1, hvor der bevares to gennemkørende kørespor, og løsningsprincip 2,
hvor Torvegade lukkes for gennemkørende trafik, vil ifølge MOEs foranalyse have en positiv
effekt på cykelkapaciteten. Begge løsningsprincipper tager tillige hensyn til busser og
fodgængere, mens kun løsningsforslag 1 tager hensyn til bilisters mulighed for at passere
Torvegade i begge retninger. Torvegade har på en typisk hverdag ca. 20.000 gennemkørende
køretøjer. Heraf er der i følge MOEs analyse "en betydelig trafikmængde, som faktisk har mål
eller udgangspunkt på Christianshavn".

Det overordnede mål med analysen er at forbedre forholdene for cyklisterne på Torvegade.
Hensynet til de lokale beboere må veje tungt, og forbedringer for gennemkørende cyklister må
ikke forringe livskvaliteten for beboerne på Christianshavn - herunder i de tilstødende områder.

Ud fra dette hensyn anbefaler jeg løsningsprincip 1 [med en præference for løsningsforslag 1B],
idet dette princip viser hensyn til alle christianshavnere, - også de christianshavnere, som er
nødsaget til at benytte bil som transportmiddel og som vil blive generet ved en lukning af
Torvegade for gennemkørende trafik.

Dertil kommer, at lukning af Torvegade for gennemkørende trafik ved Torvet - som påpeget i
MOEs forstudie - i stort omfang vil "påvirke trafikken på store dele af vejnettet i Indre By og
også i tilstødende områder". Denne løsning vurderes af MOE som "svær at etablere på
nuværende tidspunkt". Løsningen foreslås af MOE derfor "indtænkt i de fremtidige
mobilitetsplaner i byen". Også af denne grund samt fordi løsningsprincipperne ikke lå til grund
da Lokaludvalget gennemførte en borgerpanelundersøgelse (i øvrigt med ringe deltagelse)
anbefaler undertegnede på det foreliggende grundlag løsningsprincip 1."

Side 11



CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

5.  Sorteringspunkter, begrønning og lokale opholdssteder på Christianshavn (2021-0139045)

Christianshavns Lokaludvalg skal beslutte at sende rapporten "Sorteringspunkter, begrønning og
lokale opholdssteder på Christianshavn" til Teknik- og Miljøforvaltningen og godkende, at rapporten
danner grundlag for det videre arbejde i lokaludvalget, Miljøgruppen og Miljøpunkt Indre By &
Christianshavn.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg godkender, at rapporten "Sorteringspunkter, begrønning og
lokale opholdssteder på Christianshavn", som Miljøpunkt Indre By & Christianshavn har
udarbejdet, sendes til Teknik- og Miljøforvaltningen.

2. at Christianshavns Lokaludvalg godkender, at rapporten "Sorteringspunkter, begrønning og
lokale opholdssteder på Christianshavn" danner grundlag for det videre arbejde i lokaludvalget,
Miljøgruppen og Miljøpunkt Indre By & Christianshavn.

Problemstilling

Københavns Kommune skal i Indre By og på Christianshavn finde plads til mindst 50 steder til
sorteringspunkter, hvor borgerne skal sortere deres affald.

Miljøpunkt Indre By & Christianshavn har gået fire byvandringer den 18. marts, 26. marts, 10. maj  og
11. maj 2021, hvor der ud over sorteringspunkter er set på muligheder for grønne byrum, flere træer,
generel begrønning og lokaliteter til en lommepark.

Lokaludvalgsmedlem Kirsten V. Andersen foreslår, at rapporten "Sorteringspunkter, begrønning og
lokale opholdssteder på Christianshavn" sendes til de afdelinger i Teknik- og Miljøforvaltningen, der
står for sorteringspunkter og for byrum. Hun foreslår desuden, at rapporten danner grundlag for det
videre arbejde i lokaludvalget, Miljøgruppen og Miljøpunkt Indre By & Christianshavn.

Løsning

Formanden foreslår, at rapporten "Sorteringspunkter, begrønning og lokale opholdssteder på
Christianshavn" sendes til Teknik- og Miljøforvaltningen og at rapporten danner grundlag for det
videre arbejde i lokaludvalget, Miljøgruppen og Miljøpunkt Indre By & Christianshavn.

Økonomi
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I 2021 betaler Københavns Kommune 719.990 kr. til det lokale miljøarbejde i Indre By og på
Christianshavn, mens Indre By Lokaludvalg betaler 680.000 kr. og Christianshavns Lokaludvalg
betaler 100.000 kr.

Videre proces

Sekretariatet sender rapporten "Sorteringspunkter, begrønning og lokale opholdssteder på
Christianshavn" til Teknik- og Miljøforvaltningen

Rapporten danner grundlag for det videre arbejde i lokaludvalget, Miljøgruppen og Miljøpunkt Indre
By & Christianshavn.

Beslutning

1. Lokaludvalget drøftede rapporten "Sorteringspunkter, begrønning og lokale opholdssteder på
Christianshavn". Der var følgende bemærkninger i drøftelsen:

• Anbefalingerne i rapporten "Sorteringspunkter, begrønning og lokale opholdssteder på
Christianshavn" skal trækkes frem og tydeliggøres.

• Der skal være så få sorteringspunkter som muligt på Christianshavn, medmindre designet
ændres til det bedre.

• Sorteringspunkterne skal placeres, så der tages hensyn til bylivet i gaderne.
• Sorteringspunkterne skal graves ned, medmindre designet ændres til det bedre.
• Der bør være affaldskurve ved alle bænke.
• Sorteringspunkterne skal placeres ud fra et kriterium om antal beboere i nærområdet og

ud fra et kriterium om hvilke sorteringsmuligheder, der i forvejen er i nærområdet.
• Det bør være muligt at give sorteringspunkterne et pænere design. Det har man i Italien

og Grækenland.
• Designet af sorteringspunkterne skal passe ind i byrummet.
• Konklusionerne i rapporten "Sorteringspunkter, begrønning og lokale opholdssteder på

Christianshavn" skal baseres på lokaludvalgets ønske om, at der også skal være plads til
christianshavnerne i bydelen: "Vi skal også være her".

• Havnepromenaden er en gråzone. Det er offentligt areal, men meget af promenaden er
privatejet. Her er det godt med dialog.

• Rapporten "Sorteringspunkter, begrønning og lokale opholdssteder på Christianshavn"
skal deles op i to, hvis det haster med en melding til kommunen om sorteringspunkter.
Man kan lave en rapport om sorteringspunkter og en anden rapport om de andre forhold,
der nævnes i rapporten "Sorteringspunkter, begrønning og lokale opholdssteder på
Christianshavn"

• Forholdene omkring Krøyers Plads og Inderhavnsbroen mangler i rapporten
"Sorteringspunkter, begrønning og lokale opholdssteder på Christianshavn".

• Der bør være principper for placering af bænke og træer.
• rapporten "Sorteringspunkter, begrønning og lokale opholdssteder på Christianshavn"

behandler de forskellige geografiske områder forskelligt.
• Der bør være flere træer langs Inderhavnen ved Applebys Plads, end der er lagt op til i

rapporten.
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• En udvidelse af det grønne anlæg på Hammerhøis Kaj ved Nicolai Eigtveds Gade vil
hindre beboerne på Hammerhøis Kaj i at køre til deres opgang.

• Der er ikke behov for en lommepark i Johan Semps Gade og i Nicolai Eigtveds Gade ved
retsbygningen.

• Hvis man vil have lommeparker på Christianshavn, bør de placeres andre steder end på
Christiansbro.

• Man skal passe på med at konkludere i rapporten "Sorteringspunkter, begrønning og
lokale opholdssteder på Christianshavn", at der var opbakning til de gamle
affaldssorteringsløsninger, som blev sat op som et forsøg. En af dem blev flyttet pga. en
klage.

• Noget tyder på, at forvaltningen vil skære ned på antallet af affaldskurve for at spare.
• Ved at observere folks adfærd kan man se, at de fleste lægger deres affald under

bænken, de sidder på, hvis ikke der er en affaldskurv ved bænken. Det er almindelig
menneskelig adfærd. Derfor bør der være affaldskurve ved alle bænke.

• Inddrag konklusionerne fra rapporterne om de gamle affaldssorteringsløsninger om deres
anvendelse i forbindelse med udvælgelsen af steder til sorteringspunkter.

• På Krøyers Plads har beboerne gang i egne aktiviteter. Derfor er Krøyers Plads ikke
omfattet af rapporten "Sorteringspunkter, begrønning og lokale opholdssteder på
Christianshavn".

• Der kan placeres et sorteringspunkt på hjørnet af Andreas Bjørns Gade og Bodenhoffs
Plads.

2. En vejledende afstemning viste, at der ikke var flertal i lokaludvalget for at dele rapporten
"Sorteringspunkter, begrønning og lokale opholdssteder på Christianshavn" op i en rapport om
sorteringspunkter og en anden rapport om de andre forhold, der nævnes i rapporten
"Sorteringspunkter, begrønning og lokale opholdssteder på Christianshavn"

3. Lokaludvalget godkendte et forslag fra Poul Cohrt om, at Miljøgruppen bearbejder rapporten
"Sorteringspunkter, begrønning og lokale opholdssteder på Christianshavn" under hensyntagen
til ovenstående bemærkninger fra lokaludvalget. Lokaludvalget tager stilling til den ændrede
rapport i sit møde den 24. juni 2021.

4. Lokaludvalget bemyndigede Poul Cohrt og Kirsten V. Andersen til at sende forslagene om
placering af sorteringspunkter, der fremgår af rapporten "Sorteringspunkter, begrønning og
lokale opholdssteder på Christianshavn", til Teknik- og Miljøforvaltningen, hvis forvaltningen
skal have forslagene inden lokaludvalgets møde den 24. juni 2021.

 

Protokolbemærkning fra Jens Eskildsen, som gengives i brevet om rapporten "Sorteringspunkter,
begrønning og lokale opholdssteder på Christianshavn", som lokaludvalget i et senere møde måtte
beslutte at sende til Teknik- og Miljøforvaltningen:  
"Rapporten er en sammenblanding af forslag til placering af sorteringspunkter og forslag til placering
af bænke, træer etc. Jeg mener, at de to emner bør adskilles. Fordi sorteringspunkterne skal
placeres i samarbejde med de berørte borgere – mens bænke, træer etc. danner grundlag for det
videre arbejde i lokaludvalget.
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Udgangspunktet for placering af træer, bænke etc. er sag nr. 8 på CLU 25.11.2020: ”Vi skal også
være her”. Det fremgår blandt andet heraf:

”Christianshavn skal have mere grønt, herunder træer og beplantning. Træer og beplantning har en
stor og uvurderlig betydning for det visuelle bymiljø, for klimaet, for trafiksikkerheden”. ”Det er vigtigt,
at borgernes dagligdag kan fungere og at kommunen ikke alene har fokus på byggeri, cyklister,
natteliv, udeserveringer, ophold, promenader og turistindustri”. Det glæder mig derfor meget, at ”Vi
skal også være her” har været anledningen for ”Krøyers Plads” til dialogen med Politi og Teknik- og
Miljøforvaltningen – om de ”festivallignende tilstande” i området.

I rapporten mangler området ”Krøyers Plads” og området herfra op til Inderhavnsbroen og kanalen.
Det fremgår af Bygge- og Planloven, at friarealer og p-pladser kun kan ”bruges en gang”. Forslaget til
et evt. havnebad ud for Nordea er et luftkastel – da området er en del af friarealerne til
Nordea-ejendommene. Men også på grund af sejlads med Havnebussen til og fra stoppestedet ved
Ørkenfortet samt den stigende og intensive gå- og cykeltrafik langs havnen. Desuden er der kun
7-800 meter herfra til Havnebadene ved Islands Brygge og Kalvebod Brygge.

I ”Applebye-området” forslås 28 bænke men kun 2 træer langs havnen og 16 træer langs kanalen. I
”Dokken” foreslås 10 bænke, 12 træer langs havnen og 7 træer langs Torvegade, osv. I rapporten er
denne ulige vægtning af bænke og træer i de 4 delområder ikke begrundet! Rapporten mangler p.t.
generelt visioner og overordnede principper for placering af bænke, træer og lommeparker m.v.

I rapporten er det ikke oplyst, hvorfor der foreslås 3 ”lommeparker” ved Nicolai Eigtveds Gade og
Johan Semps Gade – men ikke andre steder på Christianshavn i de 4 delområder!

Ved Nicolai Eigtveds Gade og Johan Semps Gade findes der allerede et ca. 2.000 m2 grønt område
med ”BW-skulpturen” og Kirkegårdshaven ved Christians Kirke. Arealet ved Nicolai Eigtveds Gade
ned til kanalen er privat fællesvej og adgangsvej for beboerne ved Hammershøj Kaj. En ”lommepark”
langs kirkegårdsmuren ved Johan Semps Gade medfører støj- og indbliksgener for boligerne på den
anden side af gaden. I forbindelse med retsmøder i Nicolai Eigtveds Gade 28 anvender Politiet og
Retsvæsenet i øvrigt arealet til parkering. Nærområdet er i forvejen støj- og trafikramt af
hurtigkørende biler på de brostensbelagte gader, støj som forstærkes af ”ekko-rummet” mellem
kirkens og bebyggelsens facader. Jeg tager derfor skarp afstand fra idéen om 3 ”lommeparker” her.

Det fremgår af rapportens forside, at den indeholder forslag til lokaliteter til mere begrønning (træer,
facader, lommepark m.v.) – og muligheder for ophold – og ro.
I rapporten indgår ikke, at beboerne langs Johan Semps Gade og ved Nicolai Eigtveds Gade også
har krav på ro. Hensynet til borgerne er jo netop udgangspunktet for ”Vi skal også være her”!

Bilag
1. Rapporten "Sorteringspunkter, begrønning og lokale opholdssteder på Christianshavn"
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

6.  Fortætning i gårdanlæg (2021-0139190)

Christianshavns Lokaludvalg skal bemyndige formanden til at bede Teknik- og Miljøforvaltningen om
en redegørelse om på hvilket grundlag, der er givet byggetilladelse til opførelse af et hus på adressen
Dronningensgade 19. Desuden skal lokaludvalget beslutte et brev til Økonomiudvalget og Teknik- og
Miljøudvalget om bygningsfortætning af gårdanlæg på Christianshavn.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg bemyndiger ham til at bede Teknik- og Miljøforvaltningen om en
redegørelse om på hvilket grundlag, der er givet byggetilladelse til opførelse af et hus på
adressen Dronningensgade 19.

2. at Christianshavns Lokaludvalg godkender brevet til Økonomiudvalget og Teknik- og
Miljøudvalget om bygningsfortætning af gårdanlæg på Christianshavn, der fremgår af
løsningsafsnittet.

Problemstilling

Formanden for Gårdlauget Brøstekarreen har med mails den 16., 18. og 19. maj 2021 orienteret
lokaludvalget om gårdlaugets indsigelse overfor Teknik- og Miljøforvaltningen mod byggetilladelse til
opførelse af et hus på adressen Dronningensgade 19, hvor der i dag er en indgang til gården. der
afgrænses af Dronningensgade, Overgaden Oven Vandet og den tilstødende gård.

Det fremgår af byggetilladelsen, som formanden for Gårdlauget Brøstekarreen har sendt til
lokaludvalget, at tilladelsen omfatter opførelse af et enfamiliehus i 4 etager som en
huludfyldning, hvor huset får et bruttoetageareal på 145 m2 og et bebygget areal på ca. 37 m2.

Mod gaden udføres bygningen med 2 vinduer og en hoveddør i stueetagen, 3 vinduer på 2. og 3. sal.
Mod gården udføres der 3. glasdøre i stueetagen, 3 franske altaner på 1. sal og 3 vinduer på 2. sal.
Der etableres en centreret kvist i tagetagen mod på gaden og gården. Kvistene udføres som franske
altaner. Bygningen opføres med facader i blankt murværk, tegltag og vinduer i træ.
Bebyggelsesprocenten bliver ca. 150.

Byggetilladelsen gælder i 1 år, regnet fra den 22. april 2021. Er byggearbejdet ikke påbegyndt
indenfor 1 år, gælder byggetilladelsen ikke længere.
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Formanden for Gårdlauget Brøstekarreen er overrasket over, at byggetilladelsen er givet, uden at
gårdlauget er blevet hørt, da byggeriet har betydning for det fælles gårdanlæg og for benyttelsen af
anlægget samt for adgangsforholdene.

Formanden for Gårdlauget Brøstekarreen oplyser, at ved en gennemgang af tinglysninger på
ejendommen Dronningensgade 19 har gårdlauget fundet, at der eksisterer en skødeservitut på
ejendommen, som eksplicit siger at der skal indrettes en port i en bebyggelse, når ejendommen
bebygges. Her beskrives også, at ejendommen ikke må indrettes eller benyttes på en sådan måde,
at den efter magistratens skøn kan være til gene for de omboende..

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget beder Teknik- og Miljøforvaltningen om en redegørelse om på
hvilket grundlag, der er givet byggetilladelse til opførelse af et hus på adressen Dronningensgade 19
og herunder beder om

• en redegørelse om, hvordan servitutten for gårdanlægget blev inddraget ved afgørelsen om
byggetilladelsen.

• en redegørelse om, på hvilket grundlag der er truffet afgørelse om, hvem der skal høres og ikke
høres om byggesagen, inden byggetilladelsen blev givet.

 

Formanden foreslår desuden, at lokaludvalget godkender følgende henvendelse til Økonomiudvalget
og Teknik- og Miljøudvalget:

"Foranlediget af endnu en gårdfortætning i vores bydel, nemlig et byggeri på arealet på adressen
Dronningensgade 19, beder vi om, at I træffer en overordnet beslutning om, at der ikke skal
bygningsfortættes yderligere i gårdanlæggene på Christianshavn.

Gårdanlæggene blev i sin tid saneret, så beboerne kunne få lys og luft, men nu lader det til, at det
skal gå den anden vej: Gårdene er for stor en fristelse for ejendomsudviklere til at lade ligge. Det
gælder også Københavns Kommune, som vi anerkender, har behov for areal til at servicere
beboerne på Christianshavn med institutioner mv., men det skal ikke ske på bekostning af
gårdanlæg. 

Så altså en opfordring til jer om at beskytte gårdanlæggene på Christianshavn og stå ved de gode
saneringsbeslutninger, som blev truffet af jeres forgængere.

Med venlig hilsen

Poul Cohrt,
formand"

Økonomi

Intet.
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Videre proces

Se ovenfor.

Sekretariatet orienterer formanden for Gårdlauget Brøstekarreen om lokaludvalgets beslutninger i
denne sag.

Beslutning

1. Lokaludvalget bemyndigede formanden til at bede Teknik- og Miljøforvaltningen om en
redegørelse om på hvilket grundlag, der er givet byggetilladelse til opførelse af et hus på
adressen Dronningensgade 19 og herunder at bede om

• en redegørelse om, hvordan servitutten for gårdanlægget blev inddraget ved afgørelsen om
byggetilladelsen.

• en redegørelse om, på hvilket grundlag der er truffet afgørelse om, hvem der skal høres og
ikke høres om byggesagen, inden byggetilladelsen blev givet.

2. Lokaludvalget godkendte et ændringsforslag fra Jette Philipsen om, at lokaludvalget ikke på
nuværende tidspunkt sender det foreslåede brev om bygningsfortætning af gårdanlæg på
Christianshavn, der fremgår af løsningsafsnittet.

3. Lokaludvalget godkendte et forslag fra Gert Vincent om, at lokaludvalget tager en principiel
drøftelse om byggeri i gårdanlæg i et kommende lokaludvalgsmøde. 

Bilag
1. Brøste-karreen
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

7.  Lynetteholm-projektet (2021-0139362)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage en mundtlig orientering fra lokaludvalgets Lynetteholm-gruppe
om status på Lynetteholm-projektet til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager en mundtlig orientering fra lokaludvalgets
Lynetteholm-gruppe om status på Lynetteholm-projektet til efterretning.

Problemstilling

Loven om anlæg af Lynetteholm er ved at blive vedtaget i Folketinget.

Den 20. maj 2021 var der i Folketingets Transportudvalg en eksperthøring om Lynetteholm-projektet.
Formålet med høringen var at bibringe Transportudvalget og andre interesserede viden og fakta om
miljøvurderingen af Lynetteholm-projektet, herunder projektets betydning for vandkvaliteten og
havmiljøet i Øresund og Østersøen og projektets betydning for klimasikring.

Den 21. maj 2021 var der samråd i Transportudvalget om Lynetteholm.

Begge møder kunne ses via live streaming. Se bilaget.

Løsning

Lynetteholm-gruppen orienterer mundtligt om status på Lynetteholm-projektet.

Økonomi

Intet.

Videre proces

2. behandlingen i Folketinget af Loven om anlæg af Lynetteholm forventes at foregå den 3. juni,
mens 3. behandlingen og den endelige vedtagelse af loven forventes at ske den 4. juni 2021.

I mødet den 24. juni 2021 skal lokaludvalget behandle en sag om, hvordan kontakten til myndigheder
mv. om Lynetteholm-projektet opretholdes og formaliseres.
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Bilag

1. TV fra høring i Folketingets Transportudvalg om miljøvurdering af Lynetteholm-projektet,
havmiljø og klimasikring den 20. maj 2021:
https://www.ft.dk/aktuelt/webtv/video/20201/tru/tv.7162.aspx?as=1#pv

2. TV fra samrådet i Folketingets Transportudvalg den 21. maj 2021: 
https://www.ft.dk/aktuelt/webtv/video/20201/tru/td.1781625.aspx?as=1

 

 

 

Beslutning
 

1. Lokaludvalget tog en mundtlig orientering fra formanden om hans brev til
Borgerrepræsentationen vedr. et indslag i TV2 Lorry til efterretning. Se brevet i bilaget.

2. Lokaludvalget tog en mundtlig orientering fra Frode Neergaard og Mogens Holm om status på
Lynetteholm-projektet til efterretning.

Bilag
3. Nyt bilag: Brev fra lokaludvalgsformand Poul Cohrt til Borgerrepræsentationen om Lynetteholm
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

8.  Puljeansøgninger, maj 2021 (2021-0105805)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage stilling til to ansøgninger om støtte.

Indstilling

1. At Christianshavns Lokaludvalg giver Sejlklubben Lynetten tilsagn om 10.000 kr. til
"Aktionsdage: Fri ind- og udsejling af Margretheholms Havn" af lokaludvalgets 2021-pulje.
Støtten øremærkes til tryk og produktion af materiale, jf. ansøgerens budget. Lokaludvalget
støtter ikke med det ansøgte beløb på 60.000 kr., fordi det vil sprede sine penge ud på
forskellige aktiviteter.

2. At Christianshavns Lokaludvalg giver fotograf Susanne Mertz tilsagn om en underskudsgaranti
på 13.500 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til en genudgivelse af bogen Månefiskeren i
anledningen af Christianias 50-års fødselsdag.

Problemstilling

Lokaludvalget har modtaget to ansøgninger om støtte.

Løsning

1. Aktionsdage: Fri ind- og udsejling af Margretheholms Havn

Sejlklubben Lynetten søger om 60.000 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til fire ”aktionsdage” den 29.
maj, og 12., 23. og 26. juni, hvor sejlklubben overfor offentligheden og Christiansborg vil gøre
opmærksom på konsekvenserne for Margretheholm Havn, hvis den foreslåede anlægslov for
Lynetteholm bliver vedtaget. Ifølge ansøgeren vil anlægsloven betyde, at Margretheholm Havn bliver
udstyret med en klapbro, som begrænser sejladsen ind og ud af havnen. Ansøgeren har som en
alternativ løsning udarbejdet et forslag om en akvædukt med fri ind- og udsejling

Formålet med aktionsdagene er at få opmærksomhed på, at sejlklubben er truet.  

Den 29. maj er der samlet afgang fra sejlklubben til Knippelsbro, hvor der afleveres en depeche til
Folketinget. Der sejles samlet tilbage til Margretheholm Havn, hvor arrangementet kan slutte ved
anløb og evt. en fælles grillaften for naboer, støtter og medlemmer hvis corona ikke er i vejen for
dette. Der produceres beachflag, små standere og vimpler til markering af problematikken omkring
sejlklubben.

Den 12. juni deltager sejlklubben i fællessejladsen ”Øresund sammen hver for sig”. 
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Den 23. juni har sejlklubben et Sankt Hans-arrangement med båltaler af politikere og en markering af
problematikken omkring Margretheholm Havn.

Den 26. juni afholdes ”Åben Havn”, hvor beboerne fra lokalområderne og gæstesejlere inviteres.  

En eventuel støtte fra lokaludvalget vil blive brugt til stickers, beachflag, vimpler mm. samt
annoncering, musik, tryk af materiale og aktiviteter i forbindelse med ”Åben Havn” den 26. juni, fx
børneteater.  

Sekretariatets bemærkninger

Ifølge lokaludvalgets retningslinjer for støtte støtter lokaludvalget udelukkende aktiviteter, der foregår
i Christianshavns Lokaludvalgs område. Dele af aktiviteterne den 29. maj og den 12. juni foregår
udenfor lokaludvalgets område.

Ifølge lokaludvalgets retningslinjer for støtte ønsker lokaludvalget at styrke mangfoldigheden på
Christianshavn og yder derfor kun undtagelsesvis støtte til aktiviteter, der tidligere har modtaget
støtte fra lokaludvalget. Lokaludvalget har de seneste år givet støtte til følgende aktiviteter i
Sejlklubben Lynetten:

2017: ”Fristed for alle der kan lide vand”
2019: ”Aktiviteter ved vandet”
2020: ”Bevar Margretheholms Havn”.

Ifølge lokaludvalgets retningslinjer for støtte yder lokaludvalget normalt ikke mere end 50.000 kr. i
støtte til aktiviteter. Sejlklubben Lynetten har søgt om 60.000 kr.

Med de bemærkninger ser sekretariatet intet til hinder for, at lokaludvalget støtter aktiviteterne.

Arbejdsgruppens anbefaling

Arbejdsgruppen mener at det er en god sag, der bliver aktioneret imod, da det i sidste ende kan
medføre at fritidsaktiviteter i vores område forsvinder eller reduceres. Vi er bekendt med at der er
ansøgt i tidligere år, hvor lokaludvalget også har ydet støtte. Men jf. vores retningslinjer kan
Lokaludvalget undtagelsesvis yde støtte. 

Der var ikke enighed i gruppen om at yde støtte, men et flertal anbefaler at der ikke gives det fulde
beløb, men kr. 10.000,00. Der skal benyttes til indkøb af bl.a. materialer. 

Formandens indstilling

At Christianshavns Lokaludvalg giver Sejlklubben Lynetten tilsagn om 10.000 kr. til "Aktionsdage: Fri
ind- og udsejling af Margretheholms Havn" af lokaludvalgets 2021-pulje. Støtten øremærkes til tryk
og produktion af materiale, jf. ansøgerens budget. Lokaludvalget støtter ikke med det ansøgte beløb
på 60.000 kr., fordi det vil sprede sine penge ud på forskellige aktiviteter.
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2. Bogprojekt Månefiskeren

Fotograf Susanne Mertz søger lokaludvalget om 13.500 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til en
genudgivelse af bogen Månefiskeren i anledningen af Christianias 50-års fødselsdag. Bogen
genoptrykkes med flere og nye billeder og med nyt layout. Mange af billederne har aldrig før har
være publiceret, og billederne er taget af fotografer med personlig tilknytning til Christiania.

Formålet med bogen er desuden at formidle en del af Christianshavns historie i anledningen af, at
Christiania nu igennem 50 år har været en integreret del af bydelen, og skabe dialog og fokus på, at
Christiania er andet Pusherstreet.

Bogen vi blive udgivet til en bogreception den 18. september 2021 på Café Månefiskeren på
Christiania. Projektet er non profit. De involverede arbejder gratis, på nær layouter. Bogen forventes
til salg i lokalområdet til en pris, der alene dækker trykomkostningerne. En eventuel støtte fra
lokaludvalget vil derfor gå til et eksternt honorar, så bogen kan blive layoutet.

Sekretariatets bemærkninger

Sekretariatet ser intet til hinder for at lokaludvalget støtter projektet med en underskudsgaranti.

Arbejdsgruppens anbefaling

Der er opstillet et budget for det ansøgte beløb og herudover er der ansøgt om kr. 5.000,00 fra
Christianias Kulturpolitiske Fond, men her fremgår det ikke om disse penge indgår i det samlede
budget eller ej. 

 Gruppen finder at projektet er spændende og inspirerende, samt interessant at der udgives en bog
over Christiania og Christianshavns historie på Christianias 50-års fødselsdag og anbefaler at støtte
med det ansøgte beløb på kr. 13.500,00.

Formandens indstilling

At Christianshavns Lokaludvalg giver fotograf Susanne Mertz tilsagn om en underskudsgaranti på
13.500 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til en genudgivelse af bogen Månefiskeren i anledningen af
Christianias 50-års fødselsdag.

Økonomi

I 2021 er lokaludvalgets ramme for puljeansøgninger på 247.600 kr.  Lokaludvalget har hidtil
disponeret for 78.200 kr. af rammen. Beslutter lokaludvalget at følge indstillingerne, vil der være
disponeret for yderligere 23.500 kr. af rammen.

Videre proces

Sekretariatet orienterer ansøgerne om lokaludvalgets beslutning og varetager den videre
sagsbehandling.
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Beslutning

1. Lokaludvalget godkendte efter en vejledende afstemning et ændringsforslag fra Sven Erik
Brockdorff om, at lokaludvalget giver Sejlklubben Lynetten tilsagn om 25.000 kr. til
"Aktionsdage: Fri ind- og udsejling af Margretheholms Havn" af lokaludvalgets 2021-pulje.
Støtten øremærkes til tryk og produktion af materiale, jf. ansøgerens budget. Lokaludvalget
støtter ikke med det ansøgte beløb på 60.000 kr., fordi det vil sprede sine penge ud på
forskellige aktiviteter.

2. Lokaludvalget godkendte indstillingen om at give fotograf Susanne Mertz tilsagn om en
underskudsgaranti på 13.500 kr. af lokaludvalgets 2021-pulje til en genudgivelse af bogen
Månefiskeren i anledningen af Christianias 50-års fødselsdag.

Side 24



CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

9.  Orientering fra arbejdsgrupperne mv. (2021-0139759)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning - se
bilagene.

 

Problemstilling

Flere arbejdsgrupper mv. har haft møde siden det seneste lokaludvalgsmøde. Mødereferater ses i
bilagene.

Løsning

Faste arbejdsgrupper jf. lokaludvalgets forretningsorden

• Forretningsudvalget

• Byplan, Trafik og Havnen  

• Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge

• Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg

Andre faste arbejdsgrupper

• Miljøgruppen

    • inkl. Genbrugsgruppen

• INFO/Event-gruppen

• Torvegruppen

Ad hoc-grupper
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• Parkbrugerrådet vedr. Christianshavns Vold

•  Ungdomstilbuddet Brobergsgade 10

•  Følgegruppen vedr. Ørkenfortet

•  Følgegruppen vedr. Torvegade

•  Papirøen-gruppen

•  Operaparken-gruppen

•  Lynetteholm-gruppen

•  Trafikplangruppen

•  Knippelsbro Torv-gruppen

•  Nyholm-gruppen

•  Følgegruppen vedr. bibliotek i Gl. Dok

Repræsentation i andre fora

• Hal Cs brugergruppe

• Torvenetværket

• Fonden Miljøpunkt Indre By & Christianshavn

Økonomi

Intet.

Videre proces

Arbejdsgrupperne mødes med jævne mellemrum.

Beslutning
Følgegruppen vedr. bibliotek i Gl. Dok

Ruth Plovgaard oplyste, at Kultur- og Fritidsforvaltningen afventer svar fra Slots- og Kulturstyrelsen
om, hvorvidt Gl. Dok kan anvendes til bibliotek. Svaret ventes at foreligge til nytår.

Torvegruppen

Katinka Haxthausen oplyste,
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• at Torvenetværket vil skrive til kommunen om begrønning af Christianshavns Torv og om
cykelparkering.

• at Torvenetværket arbejder på at få et samarbejde med den nye forpagter af kiosken om
aktiviteter på Torvet.

• at Torvenetværket samarbejder med DBU om arrangementet "Legends Tour" den 4. og 5. juni
2021 på Torvet i anledning af EM i fodbold. Kultur- og fritidsborgmester Franciska Rosenkilde
kommer og holder en tale.

• at Torvenetværket står for fællesspisning på Torvet den 15. juni 2021.
• at politiets system, som man skal benytte, hvis man vil søge om en alkoholbevilling i forbindelse

med et arrangement, er svært for lægmand at bruge.

Miljøgruppen

Kirsten V. Andersen orienterede om status på samarbejdet mellem beboerne på Krøyers Plads,
kommunen og politiet om forholdene på Krøyers Plads. Politiet er parat til at godkende en skiltning,
der giver dem mulighed for at håndhæve regler for området.

Papirøen-gruppen

Ruth Plovgaard oplyste, at gruppen har haft et møde med en af ejerne af Papirøen, Klaus Kastbjerg,
som fortalte,

• at det ikke er muligt at sejle bygningsmaterialer til øen.
• at man arbejder på at bevare effekter fra tiden, hvor Papirøen var et papirlager, og anvende

dem til fx. bænke, for på den måde at bevare et industripræg på øen.

 

Lokaludvalget tog orienteringerne fra arbejdsgrupperne mv. til efterretning.

Bilag
1. Nyholm-gruppen
2. Miljøgruppen
3. Arbejdsgruppen Kultur, Skole, Fritid, Børn og Unge
4. Arbejdsgruppen Sociale Forhold, Sundhed og Omsorg
5. Arbejdsgruppen Byplan, Trafik og Havn
6. INFO/Eventgruppen
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

10.  B-sag: Ønskeliste til Budget 2022 (2021-0139409)

 

Christianshavns Lokaludvalg skal beslutte en ønskeliste vedr. Budget 2022 til
Borgerrepræsentationen og relevante forvaltninger.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg sender ønskelisten vedr. Budget 2022 til
Borgerrepræsentationen og relevante forvaltninger.

Problemstilling

I mødet den 16. december 2020 besluttede lokaludvalget en ønskeliste til Overførselssagen og til
Budget 2022, som blev sendt til Borgerrepræsentationen i januar 2021. Se bilaget.

Borgerrepræsentationen har truffet beslutning om Overførselssagen, og inden længe går
realitetsforhandlingerne om Budget 2022 i gang.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget vedtager en kort ønskeliste til Budget 2022 med de ønsker, som
lokaludvalget lægger vægt på, skal finansieres i 2022, fx:

• Anlæg af cykelsti på Refshalevej, jf. Teknik- og Miljøforvaltningens igangværende analyse
• Anlægsprojekt til at øge cykelkapaciteten i Torvegade, jf. Teknik- og Miljøforvaltningens

igangværende analyse
• Fornyelse af Christianshavns Torv, herunder:

• Yderligere cykelparkering på Christianshavns Torv og en plan herfor, idet
cykelparkeringen på Christianshavns Torv skal ses i sammenhæng med projektet vedr.
cykelkapacitet på Torvegade, der er nævnt ovenfor

• Forgrønning af Christianshavns Torv
• Ny og bedre belysning på Christianshavns Torv

• Anlægsprojekt til at øge sikkerheden i krydset Torvegade/Strandgade samt til at forhindre, at
tung trafik ledes omkring Christians Kirke via Strandgade eller Wildersgade

• Følgearbejder ved Lille Langebro, bl.a. skiltning og lysregulering i Langebrogade og adskillelse
af cyklister og fodgængere på promenaden
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• Penge til og reservering af arealer på Nyholm til offentlige formål.

 

Økonomi

Intet.

Videre proces

Når lokaludvalget har godkendt ønskelisten, sender formanden den til Borgerrepræsentationen og til
de relevante forvaltninger.

Beslutning
Lokaludvalget godkendte et forslag fra Poul Cohrt om, at hver arbejdsgruppe indstiller max. to ønsker
til en ønskeliste vedr. Budget 2022, som lokaludvalget behandler i mødet den 24. juni 2021.

Bilag
1. Lokaludvalgets ønskeliste til Overførselssagen og Budget 2022, vedtaget i december 2020
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

11.  B-sag: Skilt til minde om Danmarks første sandkasselegeplads (2021-0139442)

Christianshavns Lokaludvalg skal beslutte at søge om de fornødne tilladelser til at opsætte et skilt på
Christianshavns Vold til minde om Danmarks første sandkasselegeplads.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg bemyndiger lokaludvalgsmedlem Ruth Plovgaard til sammen
med sekretariatet at søge om de fornødne tilladelser til at opsætte et skilt på Christianshavns
Vold til minde om Danmarks første sandkasselegeplads.

Problemstilling

Fejringen af Danmarks første sandkasselegeplads på Christianshavns Vold, som lokaludvalget vil stå
for i juni 2021, er udsat til 2022.

Lokaludvalgsmedlem Ruth Plovgaard foreslår, at lokaludvalget arbejder for, at der sættes et skilt på
Christianshavns Vold til minde om sandkasselegepladsen.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget godkender ovennævnte forslag, og bemyndiger Ruth Plovgaard
til sammen med sekretariatet at søge om de fornødne tilladelser til skiltningen.

Økonomi

Eventuelt vil lokaludvalget skulle afholde udgifter til skiltningen. I givet fald vil lokaludvalget senere få
en indstilling om det.

Videre proces

Se ovenfor.

Beslutning
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1. Lokaludvalget bemyndigede lokaludvalgsmedlem Ruth Plovgaard til sammen med sekretariatet
at søge om de fornødne tilladelser til at opsætte et skilt på Christianshavns Vold til minde om
Danmarks første sandkasselegeplads.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

12.  B-sag: Henvendelser til lokaludvalget, maj 2021 (2021-0138315)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage formandens håndtering håndtering af henvendelser til
lokaludvalget til efterretning. 

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager hans håndtering af henvendelser til lokaludvalget til
efterretning. Se løsningsafsnittet.

Problemstilling

Flere borgere har henvendt sig til lokaludvalget siden det seneste lokaludvalgsmøde.

Løsning

1. Affaldsbeholdere ved Christianshavns Kanal

Med mail den 29. april 2021 skrev en repræsentant for beboerforeningen i Arbejderboligerne på
Christianshavn, at de, der bor langs Christianshavns Kanal er kede af og uforstående overfor de nye
affaldsbeholdere, som kommunen har sat op langs kanalen:

• De store beholdere er placeret klods op af bænkene. Med så store beholdere sker der ikke
tømning hver dag, så en varm sommerdag kan de komme til at ose og lugte, hvorfor bænkene
ikke vil blive benyttet.

• Før var der små affaldsbeholdere, hvor man kunne placere tomme pantflasker/dåser til
flaskesamlerne, det er ikke længere muligt, hvilket er ærgerligt.

• Rent æstetisk er de store beholdere grimme og dominerende, når de placeres op af de smukke
københavnerbænke

• Før var der en lille affaldsspand ved de fleste bænke. Nu er der langt imellem de nye
affaldsbeholdere. Man kan allerede nu se, at folk ikke gider gå hen til den nærmeste beholder.
De efterlader deres affald på eller under bænkene.

Sekretariatet bad Teknik- og Miljøforvaltningen svare borgeren og lokaludvalget.

Forvaltningen svarede den 19. maj 2021, at for at leve op til kommunens nattelivsplan har man i 2020
udskiftet 120 af de mindre såkaldte københavnerkurve i nattelivszonerne til større maskinelt tømte
affaldskurve for at øge affaldskapaciteten. Derudover forvaltningen i gang med i hele byen at udskifte
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et større antal af de mindre københavnerkurve med færre, men større affaldskurve på baggrund af
en politisk beslutning om at effektivisere tømningsopgaven.

De nye større affaldskurve øger den samlede affaldskapacitet, selv om der er færre af dem i forhold
til de nedtagne mindre københavnerkurve. De nye affaldskurve forbedrer medarbejdernes
arbejdsmiljø, fordi de bliver tømt maskinelt modsat københavnerkurvene, som bliver tømt manuelt.

Endelig har forvaltningen en forventning om, at de nye kurve er bedre til at forhindre fugle i at fiske
efter affald, fordi affaldskurvene har et fast låg og indkast fra siden. Alle de nye affaldskurve vil i løbet
af de kommende måneder blive forsynet med askebægre og pantholdere.

Forvaltningen oplyser, at i de varme måneder bliver affaldskurvene langs kanalerne på
Christianshavn tømt hver dag. Forvaltningen har forsøgt at placere de nye affaldskurve så
hensigtsmæssigt som muligt i forhold til, hvor der forekommer mest affald, og hvor medarbejderne
kan komme til med de nødvendige køretøjer for at tømme. Det kan betyde, at de praktiske hensyn
nogle steder vejer tungere end det æstetiske hensyn ved valg af affaldskurvenes placering.

Forvaltningen hører gerne, hvis der er bedre forslag til placering af affaldskurve.

2. Event i forbindelse med Kulturhavn Festival 2021

Copenhagen Archive har med mail den 19. maj 2021 spurgt, om lokaludvalget har interesse i at
støtte en event i forbindelse med Kulturhavn Festival den 27.-29. august 2021, hvor Asser Amdisen
fra Skoleskibet Georg Stage fortæller om skibet og om Nyholm.  Copenhagen Archive vil  søge støtte
fra Kulturhavns-puljen og også gerne lokaludvalget, så man sammen kan lave en event, der skal
promovere Nyholm og bevarelsen af dette kulturhistoriske område. 
Med støtten fra lokaludvalget kan Copenhagen Archive vise billeder og lyd, holde oplæg på en scene
via mikrofon og lave andre aktiviteter for publikum.

Sekretariatet vil svare, at Copenhagen Archive er velkommen til at søge lokaludvalget om penge og
samtidig gøre opmærksom på, at man skal have adresse i Christianshavns Lokaludvalgs område for
at komme i betragtning til støtte fra lokaludvalget.

Økonomi

Intet.

Videre proces

Se ovenfor.

Beslutning
Lokaludvalget tog formandens håndtering af henvendelser til lokaludvalget til efterretning.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

13.  B-sag: Status på lokaludvalgets 2021-pulje, maj 2021 (2021-0139772)

Christianshavns Lokaludvalg skal tage en status på sin 2021-pulje til efterretning.

Indstilling

Formanden foreslår,

1. at Christianshavns Lokaludvalg tager status på sin 2021-pulje til efterretning. Se bilaget.

 

Problemstilling

Lokaludvalget har bedt om en status på dets pulje i hvert lokaludvalgsmøde.

Løsning

Formanden foreslår, at lokaludvalget tager status på lokaludvalgets 2021-pulje til efterretning. Se
bilaget.

Økonomi

Se bilaget.

Videre proces

 

Lokaludvalget arbejder videre i henhold til sit budget.

Beslutning

Lokaludvalget tog status på sin 2021-pulje til efterretning. 

 

Bilag
1. Økonomioversigt
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

14.  Meddelelser (2021-0139780)

Beslutning
Fredens Havn

Poul Cohrt oplyste, at lokaludvalget har modtaget en invitation til et arrangement den 4. juni 2021 i
Fredens Havn, som han ikke har mulighed for at deltage i.

Lokaludvalget besluttede at takke nej til invitationen.

 

Tryghedsvandring

Poul Cohrt oplyste, at der er en tryghedsvandring på Christiania den 27. maj 2021.

 

Restaurations- og nattelivsplan

Poul Cohrt oplyste, at som det ser ud nu, kommer det endelige udkast til en restaurations- og
nattelivsplan i offentlig høring i perioden 1. juni-27. juli 2021.

Lokaludvalget bad ham skrive et udkast til høringssvar, som lokaludvalget kan tage stilling til i mødet
den 24. juni 2021.

 

Næste møde i lokaludvalget

Poul Cohrt oplyste, at lokaludvalgets møde den 24. juni 2021 holdes i Hal C, Arsenalvej 6.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

15.  Eventuelt (2021-0139786)

Beslutning
Asbjørn Kaasgaard orienterede om malebogen for børn, som Christianshavns Lokalhistoriske
Forening og Arkiv har genoptrykt.

Ruth Plovgaard orienterede om Christianshavns Bogfestival, der afholdes den 10.-20. juni 2021 med
støtte fra lokaludvalget.
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CHRISTIANSHAVNS LOKALUDVALG

Om mødet i Christianshavns Lokaludvalg den 26. maj 2021
Mødet startede kl. 18.31 og sluttede kl. 21.57.

 

Om dagsordenen

Dagsordenen blev behandlet i denne rækkefølge:

1. Åben spørgetid
2. Referat og godkendelse af dagsordenen
11. Skilt til minde om Danmarks første sandkasselegeplads
12. Henvendelser til lokaludvalget, maj 2021
13. Status på lokaludvalgets 2021-pulje, maj 2021
3. Teknisk gennemgang af mobilitetsanalyserne
4. Torvegade
5. Sorteringspunkter, begrønning og lokale opholdssteder på Christianshavn
6. Fortætning i gårdanlæg
7. Lynetteholm-projektet
8. Puljeansøgninger, maj 2021
9. Orientering fra arbejdsgrupperne mv.
10. Ønskeliste til Budget 2022
14. Meddelelser
15. Eventuelt

Mødedeltagere

Avisgruppen, Christianshavneren Poul Cohrt
Christianshavns Lokalhistoriske Forening Asbjørn Kaasgaard
Christianshavns Bådelaug Sven Erik Brockdorff
Kulturtårnet Lars Erik 

Lyndgaard Schmidt
Christianshavns Biblioteks Brugergruppe Ruth Plovgaard
Sofiebadet Kirsten Virring Andersen
Christianshavns Travaljelaug Ulla Bo Skovvart
Christianias Naboer Katinka Haxthausen
E/F Elefantens Gård Jens Eskildsen
Christianshavns Lokalråd Jane Lytthans
E/F Løvens Gård Frode Neergaard
Boligselskabet Hjem Jette Philipsen
Socialøkonomisk Presseforening Jette Arendrup
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Socialdemokratiet Erik Rasmussen
Det Radikale Venstre Gert Vincent
Konservativt Folkeparti Karin Steno
Socialistisk Folkeparti Henrik Vilsbøll
Venstre Sven Aage Schlosrich
Enhedslisten Mogens Holm
Alternativet Hamid El Mousti

 

Fraværende med afbud

Carsten Junge Pedersen. I stedet deltog hans 1. suppleant Lars Erik Lyndgaard Schmidt.
Marie Kruchov. I stedet deltog hendes 1. suppleant Gert Vincent.
Elin Johansson. I stedet deltog hendes 1. suppleant Karin Steno.
Poul Nielsen. I stedet deltog hans 2. suppleant Sven Aage Schlosrich.
Povl Koch. Afbuddet kom for sent til, at suppleanten kunne indkaldes.

Fraværende i mødet

Lars Erik Lyndgaard Schmidt forlod mødet kl. 20.11 efter behandlingen af dagsordenens punkt 4.
Hamid El Mousti forlod mødet kl. 20.55-21.02 under behandlingen af dagsordenens punkt 5 og kl.
21.12 efter behandlingen af dagsordenens punkt 6.
Ulla Bo Skovvart forlod mødet kl. 21.37 under behandlingen af dagsordenens punkt 9.

Næste møde

Næste møde i Christianshavns Lokaludvalg holdes torsdag den 24. juni 2021 kl. 18.30-21.30 i Hal C,
Arsenalvej 6.
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